
جـولان آبمیوههـای عربـی و قاچـاق
در بازار/ پای چه کسانی درمیان

است؟

انواع آبمیوههای قاچاق و به ویژه آبمیوههای عربی در اکثر مراکز
خرید جولان میدهند و ماههاست پیگیریها درباره وضعیت قاچاق انواع
آبمیوه از سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بینتیجه مانده

است.

به گزارش ایسنا، درماههای گذشته اخباری مبنی بر کشف محمولههای
قاچاق آبمیوه منتشر شده و به طور مثال اعلام شد فرمانده انتظامی
لرستان از توقیف یک دستگاه تریلی و کشف مقادیری آبمیوه خارجی
قاچاق به ارزش دو میلیارد ریال در خرم آباد خبر داده است؛ موضوعی
که به نوع خود میتواند مهر تائیدی بر داستان قاچاق انواع

نوشیدنیها باشد.

حتی بدون این اخبار هم گذری در بازار، به خوبی گویای این است که
انواع آبمیوههایی که ممکن است حتی سلامت آنها مورد تردید باشد در
بازار جولان میدهند. بخش قابل توجهی از این نوشیدنیها نیز متعلق

به کشورهای عربی هستند.

این در حالی است که سازمان غذا و دارو به ایسنا گفته بود چندین
سال است برای واردات هیچ نوشیدنی از کشورهای عربی به ویژه
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عربستان و امارات مجوز داده نشده است.

چه کسانی میتوانند اینحجم آبمیوه قاچاق وارد کنند؟

سمیره صباح – معاون اداره کل نظارت بر فرآوردههای غذایی سازمان
غذا دارو – در توضیح بیشتر درباره واردات نوشیدنیهای عربی که با
نامهای مختلفی از جمله الخلیج که منتسب به یکی از وابستگان آل
سعود است، به ایسنا اعلام کرد که حتی دو فرآورده نوشیدنی هم که از
سالها قبل مجوز داشتهاند، دیگر موفق به اخذ مجوز جدید از اداره
نظارت بر فرآوردههای غذایی سازمان غذا و دارو نشدند و به صراحت
اعلام میشود که این نوع نوشیدنیها مجوز ندارند و احتمال اینکه به

صورت قاچاق وارد کشور شوند، وجود دارد.

البته از سوی دیگر در ماههای گذشته معاون خانه صنعت، معدن و
تجـارت از واردات آبمیـوه از کشـور آل سـعود گلایـه کـرده و گفتـه
بود علیرغم اینکه آبمیوههای بسیار با کیفیتی در کشور تولید
میشوند، در سالهای گذشته برخی افراد نسبت به واردات آبمیوه از
کشور عربستان سعودی اقدام میکنند. حال پرسش این است که چه افرادی
و از چه طریق میتوانند چنین محصولاتی را آن هم به مقدار زیاد وارد

کشور کنند.

یدالله صادقی – معاون سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت – هم در این
باره به ایسنا گفته که این وزارتخانه به هیچ عنوان مجوز واردات
نوشیدنیهای مختلف را صادر نمیکند، چراکه با توجه به تولیدات کشور

در این عرصه، نیازی به واردات کالای خارجی وجود ندارد.

آبمیوههایی که میگویند سرطانزا هستند

اما موضوع واردات آبمیوههای عربی به اینجا ختم نمیشود و حتی برخی
مسئولان از جمله مدیرکل غذا، دارو و استاندارد منطقه آزاد قشم

برخی از این آبمیوهها را سرطانزا عنوان کردهاند.

کاظم قربانی در این باره گفته که با توجه به نزدیک بودن جزیره
قشم به مرزهای آبی با کشورهای حاشیه خلیج فارس آماج قاچاق کالا و
آبمیوههای غیراستاندارد در این استان را شاهدیم و با توجه به
اینکه سازمان منطقه آزاد قشم مجوز ورود کالاهای غیراستاندارد را
ممنوع کرده، این کالاها از طریق مبانی غیرقانونی و به صورت انبوه

وارد قشم میشوند.



به گفته او، برخی از انواع این آبمیوهها سرطانزا بوده و سبب بروز
بیماریهایی مانند پارکینسون، آلزایمر و مهمتر از همه پیری سلولها
میشـود، چراکـه بـا ترکیـب مـادهای بـه نـام اسـید اسـکروبیک بـا

ویتامین C منجر به سرطانزایی میشوند.

با این وجود در تمام ماههای گذشته پیگیریها در این باره از ستاد
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به هیچ نتیجهای نرسیده و مسئولان این
ستاد از پاسخگویی به این موضوع اجتناب کردهاند. حال جای سوال است
که در واردات این بخش پای چه کسانی در میان است که حتی صحبتی از

واردات قاچاق انواع نوشیدنی به میان نمیآید؟


